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Zprávy z jednání Rady obce č. 04/01/15 (28.1.2015) 
                                                             J. Hahner, E. Buchová 
 
Informace 
1. Obec Strašice obdržela Rozbor hospodaření Sdružení právnických osob POLYGON, které se zabývá 
organizací svozu tříděného odpadu z jednotlivých členských obcí. Toto sdružení mělo v roce 2014 výnosy 7,746 
mil. Kč, náklady byly ve výši 6,858 mil. Kč. Na běžném účtu byla k 31.12.2014 částka 1,229 mil. Kč, nebyla 
však zatím vystavena faktura za množství vytříděného odpadu za IV. čtvrtletí. Byl rovněž předložen návrh 
rozpočtu na rok 2015, rozpočet je navržen jako vyrovnaný, příjmy i výdaje ve výši 8,301 mil. Kč. Rozpočet byl 
27.1. schválen. Z obce bylo vyvezeno 32 tun papírových a lepenkových obalů, 26 tun plastových obalů a 28 tun 
skla. 
2.  RO na minulém jednání projednala žádost paní Sommerové ohledně prošetření stavu komína. Kontrolou bylo 
zjištěno, že komínové těleso je prasklé, oprava bude provedena po skončení topné sezóny. 
 
Projednáno 
Smlouva o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – č.j. 81/15 
RO projednala návrh Smlouvy o uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti a smlouvu o právu 
provést stavbu. Jedná se o přeložení venkovního vedení elektrického proudu k domu č.p. 5. Současné vedení 
bude převedeno na nový betonový sloup. Rozsah věcného břemena na pozemku p.č. 1896 činí 48 m2

 a bude za 
něj uhrazena částka ve výši 6.100 Kč bez DPH. 
RO Smlouvu o uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene  schválila. 
 
Rozpočtové opatření č. 10/2014 
RO projednala Rozpočtové opatření Obce Strašice č. 10/2014. V rámci tohoto rozpočtového opatření došlo 
k vyrovnání celoročních přesunů finančních prostředků mezi běžnými účty obce. Dále bylo nutné udělat drobný 
přesun finančních prostředků mezi závaznými ukazateli rozpočtu, aby celkové náklady za paragrafy nebyly 
překročeny. Příjmové položky nebylo nutné upravovat, neboť nebyly použity na žádné jiné výdaje, nežli byl 
schválený upravený rozpočet. 
RO Rozpočtové opatření Obce Strašice vzala na vědomí.  
 
Posouzení nedokončených investic 
Vedoucí Finančního odboru předložila RO k posouzení přehled nedokončených investic, které již byly nějakým 
způsobem započaty (vyhotovena projektová dokumentace, částečná realizace investice, atd.). Důvodem 
k předložení tohoto soupisu je fakt, že jsou tyto položky vedeny v majetku obce a je potřeba k tomu zaujmout 
určité stanovisko z hlediska inventury (zda převést do nákladů = jiný inventarizační účet). Jedná se například o 
projekty na opravu tankovky, zateplení domu společenských organizací, zateplení MŠ, zateplení budovy obecní 
policie, rekonstrukce návsi, atd. 
RO konstatovala, že všechny tyto projekty jsou předmětem budoucí realizace, ať v krátkodobém či dlouhodobém 
časovém horizontu, a nebudou tak z inventury vyřazeny. 
RO ponechání nedokončených investic v majetku obce na inventarizačním účtu č. 042 schválila,  
 
Komisionářská smlouva – COOP Hořovice 
RO projednala návrh Komisionářské smlouvy ohledně možnosti prodeje časopisu Barňák v místní prodejně 
COOP. Lednové číslo tohoto časopisu nebylo do prodeje přijato z důvodu, že nebyla uzavřena smlouva mezi 
COOP Hořovice a Obcí Strašice. Provize z prodeje časopisu činí pro COOP Hořovice 5 % z prodejní ceny. 
RO zajistila prodej v prodejně BAF. 
RO Komisionářskou smlouvu se společnosti COOP Hořovice, družstvo ohledně prodeje časopisu 
Barňák.neschválila.  
 
Vlajka pro Tibet 
RO projednala návrh ohledně připojení se k mezinárodní kampani Vlajka pro Tibet, která proběhne dne 
10.3.2015. Cílem této kampaně je připomenutí si 56. výročí povstání Tibeťanů proti čínské okupaci Tibetu, které 
bylo násilně potlačeno. Obec strašice se této kampaně v minulém roce již zúčastnila. 
RO podpoření akce „Vlajka pro Tibet“ formou vyvěšení tibetské vlajky dne 10.3.2015 schválila.  

Zpráva ze zasedání Bytové komise 
RO projednala zprávu ze zasedání Bytové komise ze dne 14.1.2015. Komise doporučila přidělit byt 3+1 paní 
Pilské, byt 3+1 panu Marešovi, byt s pohledávkou v č.p. 494 panu Portykusovi, byt s pohledávkou v č.p. 442 
panu Vondrákovi, převod nájmu z pana Ungra na jeho babičku. RO požaduje doručit odůvodnění k převodu 
nájmu u pana Ungra. Příští jednání komise bude 11.2.2015. 



 

 

RO přidělení bytů dle doporučení Bytové komise ze dne 14.1.2015, kromě převodu nájmu u pana Ungra 
schválila. 

Kalkulace poplatku za svoz odpadu 
RO projednala předloženou kalkulaci poplatku na svoz komunálního odpadu dle skutečných nákladů za rok 
2014. Dříve činily náklady za netříděný odpad na osobu 532 Kč, nyní činí náklady 620 Kč. Roční náklady za 
svoz a uložení netříděného odpadu byly ve výši 1,525 mil. Kč. Poplatek za svoz odpadu se skládá ze dvou složek 
– za tříděný odpad je účtována částka 250 Kč, za netříděný odpad činí částka 450 Kč (může být maximálně 750 
Kč). I přesto že došlo k nárůstu nákladů na svoz a uložení odpadu, bude výše poplatku zachována. Poplatek činí 
700 Kč pro rok 2015. 
RO kalkulaci výše poplatku za svoz odpadu pro rok 2015 vzala na vědomí.  

8. Rozpočet Sociálního fondu Obce Strašice 
RO projednala návrh rozpočtu Sociálního fondu Obce Strašice na rok 2015 včetně přehledu hospodaření za rok 
2014. Tento fond slouží pro potřeby zaměstnanců obce a je tvořen odvodem 2 % z platu zaměstnanců. 
Prostředky mohou být využity na nákup vitamínových prostředků, stravování, rekreaci, kulturu atd. 
RO návrh Rozpočtu sociálního fondu Obce Strašice na rok 2015 schválila. RO rozbor hospodaření sociálního 
fondu za rok 2014 vzala na vědomí..  

9. Žádost o schválení koupě buldozeru 
RO projednala žádost jednatele společnosti Služby obce Strašice s.r.o. ohledně pořízení repasovaného buldozeru 
pro potřeby skládky za účelem hutnění navezeného odpadu. Starý buldozer bude prodán za cenu šrotu, 
odhadovaná cena činí 60.000 Kč. Pořizovací cena repasovaného buldozeru je 250.000 Kč s možností úhrady  
RO pořízení repasovaného buldozeru na splátky za cenu 250.000 Kč pro potřeby společnosti Služby obce 
Strašice, s.r.o. schválila,. 

10.  Žádost o zjednání nápravy 
RO projednala žádost jednatele společnosti Služby obce Strašice s.r.o. ohledně zjednání nápravy ve věci včasné 
úhrady faktur za prodané teplo do ZŠ Strašice. V případě nehrazení závazků vyplývajících ze smluv na dodávku 
tepelné energie budou omezeny dodávky tepla a hrozí druhotná platební neschopnost společnosti Služby obce 
Strašice, s.r.o. 
RO posoudí celou situaci po předložení Rozboru hospodaření ZŠ Strašice za rok 2014. Rozpočet ZŠ Strašice byl 
nastaven tak, aby docházelo k úhradám faktur dle potřeby. 
RO žádost jednatele společnosti Služby obce Strašice s.r.o. vzala na vědomí. 
 
11. Žádost o povolení akce – Š. Červenka 
RO projednala žádost ohledně povolení pořádání akce „Koupák vítá léto 2015“. Akce se uskuteční dne 
20.6.2015 od 12:00 hod. do cca 3:00 hod. následujícího dne. Žadatel požádal o výjimku z rušení nočního klidu 
do 4:00 hod.  Dále požádal o posekání areálu koupaliště, přistavení a následný odvoz kontejneru na odpad, 
zajištění přívodu elektrického proudu, zabezpečení zchátralé budovy a zajištění 2 ks mobilních záchodů na dny 
19.6. a 20.6.2015. 
RO požaduje ukončení hudební produkce nejpozději do 2:30 hod. dne 21.6.2015 (tolerance 30 min.). Záchody si 
pořadatel zajistí na své náklady. Vzhledem k tomu, že bylo zrušeno odběrné místo elektrické energie, nelze 
zajistit přípojku elektrické energie. Obec zajistí přistavení a odvoz kontejneru na odpad, posekání areálu a 
zabezpečení budovy proti vniknutí neoprávněných osob. 
RO konání akce „Koupák vítá léto 2015“ za podmínek uvedených ve zprávě schválila..  
 
12. Komise pro občanské záležitosti 
RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské záležitosti ze dne 26.1.2015. Komise projednala mimo jiné 
návrh, aby byl oslavencům slavícím 70 let a 81-84 let zaslán společně s blahopřáním poukaz v hodnotě 300 Kč 
k nákupu v lékárně. Dříve byli tito oslavenci osobně navštěvování a byl jim předán dárkový koš ve stejné 
hodnotě. Komise s tímto návrhem souhlasila. Komise dále projednala jednací řád a status komise. 
RO zasílání poukazu v hodnotě 300 Kč oslavencům slavícím 70 let a 81-84 let věku schválila.. RO status a 
jednací řád Komise pro občanské záležitosti schválila..  
 
 
 
 
 



 

 

13. Plán akcí v rámci projektu Partnerství 
RO projednala návrh Komise pro partnerské obce ohledně plánu akcí na rok 2015. V plánu akcí jsou zařazeny 
aktivity SDH Strašice, TJ Spartaku Strašice, svazu chovatelů, Wandertag, Bahna, návštěva žáku ZŠ, atd. 
Součástí rozpočtu obce budou prostředky pro projekt Partnerství. 
RO předběžný plán akcí v rámci projektu Partnerství pro rok 2015 schválila..  

14. Výběrové řízení na strážníka 
RO projednala návrh starosty obce ohledně zahájení příprav výběrového řízení na strážníka obecní policie. 
Výběrové řízení je potřeba zahájit z důvodu, že jeden strážník podal výpověď a druhý strážník nebude splňovat 
od 1.1.2016 podmínky pro výkon tohoto povolání. RO chce i nadále, aby v obci sloužili tři strážníci obecní 
policie. 
RO vypsání výběrového řízení na pozici strážníka obecní policie schválila.  

                                      Zprávy z jednání Rady obce č. 05/02/15 ( 12.2.2015) 

                                                        J. Hahner, E. Buchová 
 
Informace 
V obci Strašice proběhla začátkem roku Tříkrálová sbírka, v rámci této sbírky bylo vybráno 2.232 Kč. Výběr 
příspěvků zajišťovala Alena Švermová, Tereza Švermová, Antonie Konečná a Alžběta Konečná. 
 
Projednáno 
I.  Návrh rozpočtu obce na rok 2015 
RO projednala Návrh rozpočtu obce na rok 2015. V oblasti příjmů je rozpočet navrhován ve výši 48,358 mil. Kč. 
Výdaje jsou navrhovány ve výši 42,637 mil. Kč, výdaje na splátky úvěrů jsou navrhovány ve výši 5,7 mil. Kč. 
Přebytek rozpočtu činí 20,78 tis. Kč. Rozpočet bude dále předložen k projednání zastupitelstvu obce. 
RO Návrh rozpočtu obce Strašice na rok 2015 schválila.  
 
II.  Inventarizační zpráva za rok 2014 
RO projednala Inventarizační zprávu za rok 2014. Dle plánu inventur byl zjištěn skutečný stav majetku a 
závazků a ostatních inventarizačních položek. Poškozený, zastaralý a neupotřebitelný majetek byl vyřazen po 
projednání a rozhodnutí v likvidační komisi. Nebyly zjištěny žádné inventarizační rozdíly, tudíž nebyla uložena 
žádná nápravná opatření. 
RO Inventarizační zprávu za rok 2014 schválila.  
 
III.  Smlouva o poskytnutí finančního příspěvku 
RO projednala návrh Smlouvy o poskytnutí finančního příspěvku Plzeňskému kraji na zajištění dopravní 
obslužnosti území Plzeňského kraje. Příspěvek obce Strašice činí 122.350 Kč, příspěvek je nutno uhradit do 
31.10.2015. Tato částka již byla vložena do návrhu rozpočtu obce. 
RO Smlouvu o poskytnutí finančního příspěvku Plzeňskému kraji na zajištění dopravní obslužnosti území 
Plzeňského kraje schválila.  
 
IV.  Smlouva o bezúplatném převodu majetku – HZS Plzeňského kraje 
RO projednala Smlouvu o bezúplatném převodu majetku Hasičského záchranného sboru Plzeňského kraje. 
Předmětem smlouvy je bezúplatný převod majetku jako jsou ponožky zimní (14 ks), blůza pracovního 
stejnokroje (6 ks), stejnokroj pracovní hasičský (13 ks). 
RO Smlouvu o bezúplatném převodu majetku schválila.  
 
V. Rozbor hospodaření ZŠ Strašice 
RO projednala Rozbor hospodaření ZŠ Strašice za rok 2014. 
RO Rozbor hospodaření ZŠ Strašice vzala na vědomí. 
 
VI.  Žádost o pronájem nebytových prostor – TM TRANSPORT s.r.o. 
RO projednala žádost o pronájem nebytových prostor (místnosti č. 218b, 219 a 220) v budově domu 
společenských organizací v areálu bývalých kasáren. Společnost TM TRANSPORT s.r.o. si zde chce zřídit 
kanceláře, do místností chce investovat finanční prostředky na rekonstrukci jednotlivých místností a proto žádají 
o dlouhodobý pronájem s fixní cenou nájemného. 
Záměr pronájmu byl zveřejněn na úřední desce, nikdo jiný o prostory zájem neprojevil. RO požaduje za 
pronájem místností částku 2.000 Kč/měsíc. 
RO žádost o pronájem nebytových prostor schválila. 



 

 

 
VII.  Žádost o prominutí penále – č.j. 143/15 
RO projednala žádost o prominutí penále za pozdní úhradu poplatku za svoz komunálního odpadu. 
K nezaplacení došlo na základě nedorozumění a chybně zadaných údajů při narození syna žadatelky v porodnici, 
kdy nebyla akceptována žádost žadatelky na zapsání trvalého bydliště syna v Praze. Dlužná částka činí 1.225 Kč. 
RO  žádost o prominutí penále schválila. 
 
VIII.  Žádost o splátkový kalendář – č.j. 157/15 
RO projednala žádost o splátkový kalendář nezaplaceného poplatku za svoz komunálního odpadu z let 2005-
2010 v celkové výši 4.076 Kč. Žadatelka navrhuje splátku ve výši 500 Kč. 
RO žádost o splátkový kalendář ve výši 500 Kč/měsíc schválila. 
 
IX.  Žádost o prominutí poplatku za SKO – MUDr. L. Peklová 
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz komunálního odpadu na rok 2015. Žadatelka prohlašuje, že 
v roce 2015 bude žít mimo území ČR. 
RO žádost o prominutí poplatku za SKO na rok 2015 schválila.  
 
X. Požadavek na zajištění kontejnerů na bioodpad 
RO projednala zápis z jednání Valné hromady sdružení POLYGON. Předmětem jednání byla mimo jiné 
záležitost ohledně třídění bioodpadu v jednotlivých obcích sdružení. Obec Strašice byla vyzvána, aby sdělila 
požadavky na vybavení obce kontejnery na bioodpad. Požadavek bude uplatněn v žádosti o dotaci z OPŽP. 
RO požaduje poskytnutí 6 ks zvonů na bioodpad a 15 malých nádob na bioodpad. Umístění bude řešeno na 
základě aktuálních požadavků. 
RO zápis z jednání Valné hromady sdružení POLYGON vzala na vědomí.  
 
XI.  Zápis z jednání Komise pro partnerské obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské obce ze dne 26.1.2015. Komise doporučila zrušení členství 
J. Sedláře po dohodě s předsedkyní Komise. 
RO zápis z jednání Komise pro partnerské obce vzala na vědomí.RO odvolání J. Sedláře z osobních důvodů 
schválila. 
 
XII.  Zápis z jednání Komise pro rozvoj obce 
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce ze dne 3.2.2015. Komise doporučila RO, aby nechala 
zpracovat dendrologický průzkum dřevin v sídlišti za radnicí a aleje k Huti, dále komise doporučila, aby byl 
zpracován prováděcí projekt na regeneraci zeleně v lokalitě sídliště za radnicí a aleje k Huti. Komise dále RO 
doporučila, aby nechala zpracovat propagační brožuru s budoucí vizualizací objektů určených k prodeji v areálu 
bývalých kasáren. Komise doporučila RO zvážit dopady třídění bioodpadů, případně zvážit klady a zápory 
výstavby kompostárny. Komise doporučila demolici budovy Koupáku v druhé polovině roku 2015 a dále 
doporučila zpracovat prováděcí projekt na přestavbu nebytových prostor v Gumítkově. 
RO zápis ze jednání Komise pro rozvoj obce ze dne 3.2.2015 vzala na vědomí. 
 
XIII.  Program rozvoje obce – 2015-2016 
RO projednala návrh Programu rozvoje obce Strašice na roky 2015 a 2016 s výhledem do roku 2018. RO 
navrhla akce, které by měly být v těchto letech realizovány. 
RO Program rozvoje obce na roky 2015-2016 schválila.  
 
XIV.  Výroční zpráva o poskytování informací 
RO projednala Výroční zprávu o poskytování informací dle zákona č. 106/1999 Sb. za rok 2014. V tomto roce 
nebyla podána žádná žádost o informace dle tohoto zákona. 
RO Výroční zprávu o poskytování informací dle zákona č. 106/1999 Sb. vzala na vědomí.  
 
XV.  Rozbor hospodaření – Služby obce Strašice s.r.o. 
RO projednala Rozbor hospodaření společnosti Služby obce Strašice s.r.o. k 30.9.2014. Celkové tržby činily 
7,520 mil. Kč, výdaje byly ve výši 6,967 mil. Kč. Zisk ve výši 552 tis. Kč je ovlivněn roční a půlroční fakturací 
za stočné a dále vyúčtovanou spotřebou plynu za měsíc září v měsíci říjnu ve výši 246 tis. Kč. 
RO Rozbor hospodaření společnosti Služby obce Strašice k 30.9.2015 schválila. 
 
XVI.  Rozbor hospodaření MŠ Strašice 
RO projednala Rozbor hospodaření MŠ Strašice k 31.12.2014. 
RO Rozbor hospodaření MŠ Strašice k 31.12.2015 vzala na vědomí.  



 

 

 
XVII.  Inventarizační zpráva – ZŠ Strašice 
RO projednala Inventarizační zprávu ZŠ Strašice za rok 2014. 
RO Inventarizační zprávu ZŠ Strašice za rok 2014 vzala na vědomí. 
 
XVIII.  Vyhlášení řízení o poskytování příspěvků na rok 2015 z rozpočtu obce 
RO projednala podmínky poskytování příspěvků rozpočtu obce na rok 2015 na kulturní, sportovní a další akce 
zájmových organizací. Žádosti o příspěvek je možné podávat do podatelny Obecního úřadu Strašice do 
30.4.2015. Žádosti budou následně vyhodnoceny. 
RO vyhlášení řízení o poskytování příspěvků na rok 2015 z rozpočtu obce schválila.  
 
XIX.  Žádost o prodej nemovitostí – H.R.S. a.s. 
RO projednala žádost o odkup sedmi objektů (budovy č. 12, 16, 17, 18, 20, 22 a 42) v areálu bývalých kasáren. 
Žadatel ve své žádosti uvádí, že v rámci přestavby budov na nájemní byty, zrealizuje úpravu okolí budov včetně 
revitalizace nástupiště dle zpracované studie. Žadatel vzhledem k výši investice nabízí za prodej všech sedmi 
objektů kupní cenu ve výši 7 mil. Kč v pravidelných měsíčních splátkách ve výši 1 mil. Kč. 
RO požaduje za prodej všech těchto objektů částku ve výši 10 mil. Kč a smluvní záruky, že bude v rámci 
přestavby budov provedena i revitalizace okolních ploch. 
RO žádost o prodej nemovitostí společnosti H.R.S. a.s. vzala na vědomí. 
 
XX.  Žádost o umístění sídla Správy CHKO Brdy v obci Strašice 
RO projednala návrh starosty obce na podání žádosti ohledně umístění sídla Správy CHKO Brdy v obci Strašice. 
Obec Strašice může nabídnout kvalitní dopravní dostupnost, v obci jsou i volné objekty, kde by tato instituce 
mohla sídlit. 
RO podání žádosti o umístění sídla Správy CHKO Brdy v obci Strašice schválila.  
 
XXI.  Jednání ZO dne 26.2.2015 
RO projednala návrh programu jednání ZO dne 26.2.2015. RO navrhuje, aby se jednání ZO řídilo následujícím 
programem. 

1. Zahájení 
2. Schválení programu jednání 
3. Schválení orgánů jednání 
4. Náměty a podněty občanů 
5. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 9-2014 a č. 10-2014 
6. Návrh rozpočtu obce Strašice na rok 2015 
7. Plán činnosti Kontrolního výboru ZO na rok 2015 
8. Plán činnosti Finančního výboru ZO na rok 2015 
9. Prodej obecního majetku 

a) žádost o prodej budov v areálu bývalých kasáren – H.R.S. a.s. 
10. Obecně závazná vyhláška – o stanovení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a 

odstraňování komunálních odpadů a nakládání se stavebním odpadem na území obce Strašice  
11. Žádost o splátkový kalendář – č.j. 1731/14 
12. Program rozvoje obce Strašice na roky 2015-2016 
13. Zpráva o činnosti Obecní policie Strašice 
14. Kontrola usnesení 
15. Interpelace zastupitelů 
16. Návrh usnesení 
17. Závěr 

RO předběžný program jednání ZO dne 26.2.2015 schválila. 
 

 
 
Provozovna Strašice, areál kasáren- otevřeno máme: Po-Pá 8:00-12:00 13:00-16:00, Sobota 9:00- 12:00 
hodin. Tel: 602 414 523, 602 208 996.Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, 
zinek, olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. Likvidace autovraků zdarma.  www. plzenskyskart 

 



 

 

                                              ZPRÁVA Z ÚZEMÍ STRAŠIC ZA LEDEN 2015 
Neplnění vyživovací povinnosti  
31letá žena si nemá řádně plnit svoji vyživovací povinnost vůči svým třem nezletilým dětem. Ačkoliv ji okresní 
soud stanovil platit výživné předem k rukám otce dětí, tuto povinnost si neměla matka plnit od října 2011 do 
současné doby. Policisté zahájili úkony trestního řízení pro podezření ze spáchání přečinu zanedbání povinné 
výživy, za který ženě v případě, že bude uznána vinnou, hrozí trest odnětí svobody v délce trvání až dvou let. 
Případ hrádečtí policisté nadále prověřují.  
 
Dopravní akce  
Dne 21. ledna 2015 proběhla v době od 5:30 do 12:30 hodin dopravní akce zaměřená na dodržování rychlostních 
limitů řidičů motorových vozidel, na jízdu cyklistů bez stanoveného osvětlení a na zákaz požívání alkoholických 
nápojů a jiných návykových látek řidiči. Akce se zúčastnilo celkem 6 policistů dopravní policie, kteří 
zkontrolovali 60 vozidel, kteří zjistili 36 přestupků v dopravě, z toho jich 35 vyřešili v blokovém řízení 
v celkové výši téměř dvacet tisíc korun. Jeden přestupek byl následně oznámen do správního řízení.  
  Na území okresu Rokycany proběhla v době od 20:30 hodin dne 23. ledna tohoto roku do 02:00 hodiny ranní 
následujícího dne dopravní akce. Cílem bylo zaměřit se na dodržování ustanoveních v zákoně o provozu na 
pozemních komunikacích a zejména na dodržování zákazu požívání alkoholických nápojů a jiných návykových 
látek řidiči. Akce se zúčastnilo dvanáct policistů z dopravní a pořádkové policie. Policisté zastavili přes stovku 
vozidel a zjistili deset přestupků v dopravě. Většinu přestupků policisté vyřešili na místě v blokovém řízení. Při 
dopravní akci byl zjištěn jeden trestný čin ohrožení pod vlivem návykové látky. Plzeňana ve věku 33 let zastavili 
ve vozidle tovární značky Škoda Fabia v obci na Zbirožsku. Při kontrole řidič nadýchal bezmála dvě promile 
alkoholu. S ohledem na pozitivní dechovou zkoušku následovalo lékařské vyšetření spojené s odběrem krve. 
Policisté hříšníkovi zakázali další jízdu. Případ kvalifikovali jako podezření ze spáchání přečinu ohrožení pod 
vlivem návykové látky.  
Statistika trestné činnosti za uplynulý rok 2014 z Rokycanska  

http://www.policie.cz/clanek/statistika-trestne-cinnosti-za-uplynuly-rok-2014-z-rokycanska.aspx 
 
Statistika dopravních nehod za uplynulý rok 2014 z Rokycanska 
http://www.policie.cz/clanek/statisticke-udaje-dopravnich-nehod-na-rokycansku.aspx 
 

                                                                                nprap. Hana Kroftová 
                                                                               tisková mluv čí 
                                                                              Skupina tisku a prevence  
                                                                             Čelakovského 902 
                                                                             337 01 Rokycany 
                                                                             tel. 974 335 207 

                                                                              tel. 602 462 701 
                                                                  e-mail: krpp.tisk.rokycany@pcr.cz  

                                                                                                           www.policie.cz  
 

Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně v budově Společenského domu 
(PDA). 
Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: 
Barnak@email.cz 
Podrobná publikační pravidla jsou na:  
http://www.knihovnastrasice.eu/images/stories/dokumenty/pravidla-barnak.pdf 
 

Uzávěrka Barňáku je 25. dne v měsíci.                              
                                                             Barňák vychází jednou v měsíci. 
 
Časopis Barňák si můžete zakoupit: 

  Prodejna BAF ( nákupní středisko), SPAR- obchodní dům Strašice, prodejna potravin 
sídliště Gumídkov, Místní knihovna ve Strašicích, Muzeum Středních Brd, Obecní úřad 
ve Strašicích… 



 

 

 Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče Strašice za měsíc únor 

Matematická olympiáda 
     Členové zájmového kroužku „Zajímavá matematika“, který již dlouhodobě pracuje na naší ZŠ, se zapojili do 
školního kola matematické olympiády. V průběhu měsíců prosince a ledna řešili doma celkem 6 náročných          
a zapeklitých matematických příkladů školního kola. Z 6. třídy se úspěšně školního kola zhostili tito žáci: 
Markéta Culková, Tomáš Kunc a Jan Peterek. Ze 7. tříd se do školního kola nezapojil nikdo, z 8. třídy se 
zúčastnila Tereza Dezortová a Andrea Krocová a z 9. třídy se zapojil Adam Chmiel. V měsíci lednu se 
uskutečnilo v Rokycanech okresní kolo matematické olympiády pro 5. a 9. ročník. Naši školu velmi úspěšně 
reprezentoval Adam Chmiel z 9.A třídy. Z osmnácti účastníků celého okresu obsadil nádherné 5. místo za 
dvěma gymnazisty a dvěma žáky ze ZŠ Masarykova v Rokycanech. Blahopřejeme! 
Žáci 6. a 8. ročníku se nyní připravují na své okresní kolo, které se bude konat v měsíci březnu. 
                                                                                                                        Mgr. Zdeňka Drahokoupilová 
 
Zeměpisná olympiáda  
   Dne 5. února se zúčastnilo 20 vybraných žáků z druhého stupně Základní školy Karla Vokáče  školního kola 
zeměpisné olympiády. Zadání úkolů bylo na úrovni okresního kola, aby žáci dokázali, že jsou schopni řešit 
obtížnější úkoly a reprezentovat naši školu s ambicemi na dobrá umístění. V kategorii A (6. třída) si nejlépe 
vedli tito žáci: 1. Culková Markéta, 2. Hargaš Daniel, 3. Červenková Miloslava. Kategorii B (7. třída) 
ovládl Dominik Pišta, druhá skončila Jana Sládková a třetí Martin Vágner. V kategorii C si nejlépe vedl 
Dan Bohdanecký, druhý Pavel Froněk a třetí Tomáš Zink (všichni z 8. třídy). Nutno dodat, že do výsledků 
nemohlo zasáhnout z důvodu chřipkové virózy mnoho zeměpisně nadaných žáků.  

                                                                                                                                         Mgr. Jiří Monhart 
 
Projekt  “Zdravá ch ůze“ 
     V únorových zimních dnech, kdy počasí k chůzi tak úplně nezve, se žácize 7. - 9. třídy naší školy zúčastnili 
projektu, který se právě chůzí, a to doslova zdravou chůzí, zabývá. 
     Tento projekt probíhal v Plzni na lékařské fakultě, kde nám zkušení lektoři připravili opravdu poutavě 
zajímavé povídání i praktické činnosti na toto téma. Nejprve jsme si vyslechli trochu teorie z oblasti anatomie, 
takže někteří mohli uplatnit své znalosti z přírodopisu a všichni jsme si mohli “osahat“ modely chodidel a 
představit si, jak kosti a vazy na této části těla fungují. Také jsme se dozvěděli velmi důležitou informaci, 
konkrétně tu, že to, v jakém stavu jsou naše chodidla, ovlivňuje celý náš pohybový aparát, a tak některé naše 
bolesti zad a páteře mohou pramenit právě z nesprávné funkce nohy – tedy chodidla. 
   Potom už jsme přeběhli do malé tělocvičny, zbavili naše “nožky“ nepohodlných bot a ponožek a pěkně 
“naboso“ jsme si prakticky zkusili, jak rozvíjet a posilovat správnou funkci našich chodidel, vyzkoušeli jsme si 
spoustu zajímavých pomůcek a přitom jsme se vesele bavili, protože všechny tyto činnosti byly pro nás docela 
zajímavé. 
Další praktickou zajímavostí bylo měření, zda jsou naše chodidla v pořádku. Měření probíhalo zajímavými 
přístroji a každý z nás se mohl dozvědět, zda svá chodidla stačí jen udržovat v dobrém stavu, anebo udělat něco 
proto, abychom později 
nemuseli čelit problémům 
s pohybovým aparátem.  
   Na závěr si pro nás lektoři 
připravili lahůdku, učili 
jsme se, dnes velmi 
populárnímu “Nordic 
Walkingu“, tedy chůzi 
s holemi. Nejprve jsme 
kroužili v okolí budovy, ale 
potom jsme se vydali na 
okruh plzeňskými ulicemi. 
Chůze pro nás, obyvatele 
Brd, není nic až tak 
neobvyklého, zajímavostí 
spíše bylo chodit rušnými 
ulicemi obklopenými hordou paneláků. Jsme zvyklí na les, takže to byl zážitek spíše netradiční, ale já doufám, že 
hůlky se dětem alespoň trochu zalíbily. Je už jedno, zda budou chodit děti s holemi nebo bez nich, důležité je, 
zda pochopily, že chůze je velmi důležitým, ne-li vůbec nejdůležitějším pohybem v životě člověka. Já doufám, 
že ano, a také věřím, že poznaly, že při chůzi nejen posilujeme své zdraví, ale můžeme při ní také zažít spoustu 
nevšedních zážitků a popovídat si s kamarády lépe než ve virtuálním světě. 

                                                                                                                          Mgr. Pavla Hrazdilová 



 

 

Olympiáda v anglickém jazyce 
     Asi už všichni v dnešní moderní době ví, jak důležité je znát a používat cizí jazyky, a spousta dětí již také 
zjistila, jak příjemný je pocit, že se mohou, třeba na dovolené, domluvit s člověkem, který nevládne naší krásnou 
českou řečí. Angličtina je pro takovou domluvu jako stvořená, jsme proto rádi, že se můžeme každým rokem 
zdokonalovat a naše znalosti a dovednosti pak uplatnit nejen na dovolené, ale poměřit si je s vrstevníky třeba 
právě na olympiádě v anglickém jazyce. 
   Okresní kolo této soutěže se konalo 4. února. Naši žáci už předtím mohli uplatnit své znalosti v kole školním, a 
tak jeho vítězové Adam Chmiel z 9.A a Julie Horčicová ze 6.A vyrazili hájit barvy naší školy do Rokycan. 
Adama s Julií doplnily ještě Kája Mocová z 9.A a Sára Frantová ze 7.B, které se sice z důvodu nemoci nemohly 
školního kola účastnit, ale angličtina je pro ně koníčkem, kterému se rády věnují.  
   Kluci i holky musí prokázat, že dokáží anglický jazyk používat nejen v mluvené formě, ale musí si umět 
poradit také s poslechem a s psaným textem. Nejlépe se to z našich nadějí povedlo Adamovi, který 
v konkurenci téměř dvaceti vrstevníků obsadil krásné třetí místo ve starší kategorii (8. a 9. tříd), Karolína 
ve stejné kategorii skončila na místě dvanáctém. V mladší kategorii (6. a 7.tříd) se Julie umístila na místě 
sedmém a Sára na místě jedenáctém. Všem dětem děkujeme za úspěšnou reprezentaci školy a přejeme hodně 
dalších úspěchů!                                                                                                                    Mgr. Pavla Hrazdilová 

 

 

Okresní kolo olympiády z českého jazyka 
     Ve čtvrtek dne 5. února 2015 proběhlo v Rokycanech okresní kolo Olympiády v českém  jazyce. Místem klání 
bylo rokycanské gymnázium a soutěžilo se ve dvou  věkových  kategoriích. V první kategorii byly připraveny 
úkoly pro žáky 8. a 9. tříd základních škol a stejněvěkých studentů gymnázií. Jako obvykle mělo zadání dvě části 
– jazykotvornou a slohovou.   
     Naši školu zastupovali dva reprezentanti, Andrea Krocová z 8.A a Jiří Lán z 9. A. Ti si totiž nejlépe vedli ve 
školním přípravném kole. V přemýšlení nad úskalími a záludnostmi krásného českého jazyka si oba vedli v 
celookresní konkurenci výborně. Andrea obsadila krásné 6. místo a Jirka se umístil na velmi pěkném 8. 
místě.                                                                                                                                Mgr. Naděžda Kahovcová 
 
Školní kolo recitační soutěže 
     V pátek dne 6. února se konalo opět po roce ve společenské místnosti ZŠ Karla Vokáče Strašice školní kolo 
recitační soutěže. Celkem se ho zúčastnilo 41žáků obou stupňů s krásnými básněmi, jejichž přednes nacvičili se 
svými učiteli a rodiči. Do poroty usedly paní učitelky Irena Mitterbachová, Naděžda Kahovcová a Marcela 
Paulová, čestnou členkou poroty byla paní Věra Šmolíková. 
   Všechny děti přednášely velmi pěkně, leč porota mohla vybrat pouze dva soutěžící z každé kategorie, kteří 
postoupí do okresního kola. Třetí v pořadí jsou náhradníci. Okresní kolo recitace se uskuteční dne 12. března v 
Rokycanech. Postupujícím žákům držíme palce!                                                                  Mgr. Marcela Paulová                                                                                                                          
 
Výsledky školního kola: 
 
0. kategorie (1. třída), nepostupová: 
 1. místo: Barbora Abrahamová,1.A  
  
 I. kategorie (2. a 3. třída): 1. místo: Vanesa Müllerová, 3.A; 2. místo: Filip Červenka, 2.A; 3. místo: Veronika 
Studničková, 2.A 
 
II. kategorie (4. a 5. třída): 1. místo: Aneta Lopatová, 5.A;  2. místo: Nicol Andílová, 4.A; 3. místo: Adriana 
Málková, 4.A 
 
III. kategorie (6. a 7. třída):1. místo: Kristýna Tomášková, 7.B; 2. místo: Zuzana Krajdlová, 7.A; 3. místo: 
Anna Paulová a Zuzana Lexová, 6.A 
 
IV. kategorie (8. a 9. třída): 1. místo: Klára Tipanová, 9.A; 2. místo: Tomáš Zink, 8.A; 3. místo: Adam Chmiel 
z 9.A  a Tereza Dezortová z 8.A 
 
Zápisy do I. třídy 
    Zápisy do I. třídy proběhly ve dnech 6. a 7. 2. 2015. Na děti čekalo pohádkové překvapení, postavičky 
z Pařezové chaloupky - Křemílek a Vochomůrka, které budoucí prvňáčky přivítaly u hlavního vchodu. Malí 
předškoláci během zápisu poznávali barvy, geometrické tvary, počítali do pěti, vytleskávali slova, vybarvili 
obrázek, zazpívali písničku…. Na závěr byli pozváni rodiče s dětmi do školní miniZOO, kde na ně čekalo 
mnoho exotických zvířat.  



 

 

     K zápisu pro školní rok 2015/16 se dostavilo v řádném termínu 28 předškoláčků. Děti, které se z důvodu 
nemoci nemohly dostavit, přijdou v náhradním termínu.   S předškoláčky se uvidíme v rámci projektu “ Vítáme 
Vás v naší školičce“. Děti přijdou společně se svými  učitelkami z mateřinky. V rámci pracovních dílniček se 
seznámí s prostředím školy, čeká na ně dílnička matematická, jazyková, výtvarná, tělovýchovná….V květnu na 
viděnou, milí předškoláci! 
                                                                                                     Mgr. Monika Kebrlová, vyučující I.st ZŠ Strašice 
 

Výukový program HASÍK 
     Dne 12. února absolvovali žáci 2., 3. a 6. třídy preventivně výukový program s názvem „Hasík“, který 
proběhl ve společenské místnosti školy. Jeho hlavním cílem je předat dětem důležité informace a návyky v 
oblasti prevence před požáry a mimořádnými událostmi. Na naši školi zavítali dva lektoři z pracoviště prevence, 
ochrany obyvatelstva a krizového řízení HZS Rokycany - por. Ing. Petra Moulisová  a pan kpt. Ing. Karel 
Šnaiberk. 
     Profesionální hasiči 
předávali žákům informace a 
důležité zkušenosti z vlastní 
profese, které pomáhají předejít 
katastrofám, případně pak ukáží, 
jak nastávající situaci řešit a 
zachránit sebe či ostatní. Žáci 
byli vedeni k poznání, že oheň 
je dobrý sluha a špatný pán. 
Součástí programu byla také 
ukázka hasičské výstroje. 
Někteří žáci si za svou snahu a 
vědomosti odnesli drobný 
dáreček. 
                                                                                                                                            
Mgr. Zuzana Andrlíková 
 
Pan kpt. Ing. Karel Šnaiberk v 
hasičské uniformě 
 
Projekt  “Poznej svůj okres” 
 
     V letošním školním roce probíhá na ZŠ Karla Vokáče ověřování projektu “Poznej svůj okres - 
mikroregionální atlasy”.  Projekty pro jednotlivé předměty a třídy vytvořili za pomoci výukového portálu 
Regionální rozvojové agentury Plzeňského kraje sami učitelé, aby obohatili znalosti svých žáků o našem okresu. 
      Na prvním stupni se výuková náplň dotýká nejvíce života a působení Karla Vokáče a J. V. Sládka, dále 
putování po významných místech obce Strašice a orientace v místě bydliště. Důraz je kladen rovněž na znalost 
místní krajiny a základní práci s mapou. Žáci druhého stupně si rozvíjejí své znalosti a dovednosti v projektech o 
historii, zeměpisných a přírodopisných poměrech Strašic a okolí, například zavítají od blízkého Dobříva nebo 
Mirošova a seznámí se s jejich památkami nebo vyrazí přímo do terénu s použitím GPS navigace. 
     Do projektu “Poznej svůj okres” se zapojila v rámci výuky zeměpisu také třída 9.A. Projekt byl rozložen do 
tří vyučovacích hodin. V prvních dvou hodinách se žáci učili pracovat s mapovou aplikací IMAP. Orientaci a 
práci s mapou si žáci osvojili poměrně rychle. Praktické využití mapy si žáci vyzkoušeli při vyplňování 
pracovních listů, do kterých zanášeli různé body a doplňovali vyžádané informace, které si na základě odkazů 
v mapě dohledávali na internetu. Třetí vyučovací hodinu žáci pomocí svých pracovních listů vytvářeli ve 
skupinách zeměpisné karty o Dobřívu a jeho okolí. Vznikly moc hezké práce. Nejdůležitějším přínosem tohoto 
projektu bylo praktické využití mapy a uvědomění si důležitosti schopnosti orientace v mapě. 
                                                                                                                                                      Mgr. Jiří Monhart 
Další aktivity na škole v měsíci únoru: 
� ve dnech 16. - 22. 2. proběhly jarní prázdniny 
� ve dnech 22. - 27. 2. se uskutečnil lyžařský výcvik pro žáky 7. ročníku, podrobnosti přineseme v příštím 

vydání 
� ve dnech 25. a 26. 2. se konala okresní kola dívek a chlapců v košíkové, o výsledcích budeme rovněž 

informovat příště 
� na škole opět proběhlo v jednotlivých třídách v rámci plnění školního vzdělávacího plánu mnoho projektů 

ESF s názvy “Vařím a jím zdravě”, “Umím pomoci”, “Stávám se čtenářem”, “Tvořivá dílna”, “Učíme se 
cizím jazykům” atd...                                                                  Příspěvky sestavila Mgr. Marcela Paulová 



 

 

                                             

Zimní setkávání v naší mateřské škole 

  V lednu 2015 nastoupily „nové“ děti do 
třídy Kytiček a tím nastaly přesuny i 
v ostatních třídách mateřské školy. 
Zároveň byly přijaty dvě paní učitelky. 
Paní Bohumila Nodžáková do třídy 
Kytiček a paní Bc. Lenka Zetková do 
Koťat.  Každá nová setkání přináší 
mnoho zážitků.  
  Naší mateřské škole se dokonce podařilo 
s jedním takovým setkáním zvítězit. Děti 
v kreativním kroužku,  pod vedením paní 
učitelky Ivany Janouškové, nádherně 
zpracovaly tematickou výtvarnou soutěž 
vyhlášenou ZŠ Rokycany, Ulice Míru, 
pod názvem: Když jsem se setkal s… .  
Využily podzimní návštěvu Divadla Alfa, 
pohádkové hry Perníková chaloupka, 
hranou loutkami – marionetami. Práce 
našich dětí pod názvem Setkání s loutkou 
v divadle Alfa dokonce vybojovala dvě první místa ve své kategorii. Za Ježibabu a Mařenku – kresby,  doplněné 
látkou (koláž), si Anna Elicarová a Lucie Tomášová,  ze třídy Sluníček,  odnesly krásné ceny. Diplom, knížka, 
skicák, létající talíř, tempery, štětce a dekorativní výměnné nůžky udělaly děvčatům velikou radost.  Práce jsou 
vystaveny v salonku Městské knihovny v Rokycanech. 
   Ne každá setkání jsou však vítězná. V polovině měsíce února se celá mateřská škola setkala také s chřipkovou 
epidemií. Z důvodu vysoké nemocnosti,  byla mateřská škola,  z rozhodnutí ředitelky a zřizovatele,  uzavřena do 
konce jarních prázdnin. 
A že jsme všichni již ve výborné kondici a skvělé náladě,  jistě prověří připravovaný karneval. Rej masek            
a soutěže budou jistě báječným způsobem setkání celé mateřské školy. 
                                                                                                                                                 Alena Krausová, DiS. 

Z dějin zahrádkářů ve Strašicích ***35.část*** 

      V tomto pokračování z roku 1991 se opět projdeme dobou podle kronik velkých revolučních změn. V tomto 
roce byla zrušena vedoucí úloha KSČ, nastala vláda národního porozumění a tak byla otevřena činnost ČZS. 
VIII. Sjezd ČZS zvolil nový ÚV – ČZS, přijal nové stanovy a zrušil řadu směrnic, které brzdily rozvoj iniciativy 
základních organizací. Za rozhodující místo činnosti je považována základní organizace. Došlo k přerozdělení 
finančních prostředků získaných z členských příspěvků. Pro základní organizaci zůstává 50% z částky 20,- Kč. 
Byla zrušena řada zbytečných hlášení a administrativních opatření. Výroční schůze konaná 11. 2. 1990 potvrdila, 
že ČZS byl, je a bude organizací nepolitickou a bude rozvíjet činnost ve prospěch zájmu našich členů. Tak byl 
také vypracován a schválen plán práce organizace na rok 1990.   Byl zvolen nový výbor v následujícím složení: 
předseda Vaněk Jan, místopředseda Fiala Vladislav, jednatel Čermák Josef, pokladník Pálek Václav, členové: 
Bílek Fr., Vinšová M., Zvoneček J., náhradníci: Spousta V., Hanuš Lad., Kuneš J., revizní komise: předseda 
Ing. Tejček Vl., dále Janků Fr., Štochlová Zdenka.  Během roku se snížil počet členů na 91. Zemřeli: Kunc 
Karel, Sova Karel, Pergl Miroslav, Zvonečková Hana, Moc Vavřín, Růžička Jan, Ekl František. Do domova 
důchodců v Mirošově se odstěhovala Papstová L. Členství v tomto roce zrušil Kukačka Evžen. Nově přijata byla 
Měšťanová Václava.   Členové opět pracovali na ošetření stromů v „třešňovce“ a hlohů na náměstí.                    
V „t řešňovce“ bylo vysazeno dalších 10 stromků třešní (5 – karešova, 5 – kaštanka). Byl instalován nový ruční 
hydraulický lis, který byl přivezen ze ZO Bušovice. V tomto roce byla poměrně slušná úroda jablek, ale 
vzhledem k suchu bylo ovoce malé a poškozené. Proto se zužitkovalo hlavně moštováním. Zmoštováno bylo 6,2 
tuny jablek. Dobrá byla úroda třešní a prodejem bylo získáno 1 270,- Kč. Pro členy byl zajištěn výsadbový 
materiál – jabloně, třešně, slívy, jeřáby a rybízy v ceně 3 920,- Kč. Dále bylo opět zajištěno 50q vápence. Byla 
provedena odborná přednáška př. Sádlem, spojená s praktickou ukázkou řezu na zahradě př. Skrbkové. V tomto 
roce se do našich řad nepodařilo získat mládež a pokračovat v soutěži „Rozkvetlá ulice“. Uskutečnily se zájezdy 
na výstavu ovoce, květin a zeleniny do Čimelic a za krásami západních Čech (Cheb, Fr. Lázně, Mar. Lázně). 

 ***Pokračování příště r.1991*** 
ČZS Strašice M. Hofman 



 

 

Rozpočet obce 2015 

Ing. František Nerad – zastupitel (Alternativa) 
      Starosta o mě opět v prosinci loňského roku na jednání Zastupitelstva prohlásil, že jsem špatný ekonom! 
Nicméně rozhodl jsem se napsat opět, jako každoročně, něco k obecnímu rozpočtu. Navzdory tvrzení pana 
starosty, že nerozumím penězům, jsem pár rozpočtů již udělal (pro stavby, které projektuji), pár rozpočtů jsem 
již řešil a kontroloval (pro nabídky ve firmě, na ministerstvu), dokonce jsem projednával a schvaloval dva státní 
rozpočty v ČNR.  Spolupředkládal jsem dokonce několik rozpočtů pro obec Strašice a pak je i veřejně obhajoval 
(např. Barňák z března 2007).  Starosta se k rozpočtům moc veřejně v Barňáku nevyjádřil, ač se považuje za 
schopného ekonoma. Pochopil jsem za všechna ta léta, že u tvorby jakéhokoli rozpočtu jedno pravidlo – nesmí 
se lhát! 
      K rozpočtu na rok 2015 tedy několik slov. Rozpočet je vždy o nalezení správné rovnováhy mezi příjmy          
a výdaji. Pro rok 2015 připravila obec tuto rovnováhu: 
Příjmy ve výši 48 358,15 tis. Kč.  Výdaje ve výši 42637,37 tis. Kč. Splátky úvěrů ve výši 5700,- tis. Kč.     
Přepočítali jsme splátky úvěrů a vychází nám cca 7300,- tis. Kč. Rozpočet nemá téměř žádné rezervy, přesněji 
rezerva je ve výši 20 780,- Kč .  
      Podíváme-li se na příjmy, tak velmi těžko ovlivníme sdílené příjmy z daní. Velmi je však ovlivňuje stav naší, 
ale i evropské ekonomiky. Samozřejmě je ovlivňují i podnikatelé působící ve Strašicích. Uvěřili jsme kdysi 
firmě American Way, že z jejich činnosti v obci půjdou do obecního rozpočtu miliony, ale nějak z toho sešlo. 
Naštěstí jsme jim neuvěřili, že třeba postaví v kasárenských domech „nadstandardní byty pro manažery“              
a neprodali jsme jim ty domy za hubičku.  
      Sdílené daně, tj. daně, které dostávají územní celky ze státního rozpočtu, činily vloni 21,6 milionů. To 
ovlivnit nemůžeme s výjimkou daně z nemovitostí. Tu můžeme jako obec zvýšit! Místní poplatky můžeme 
ovlivnit. Je otázka chceme-li to? Příjem z nich činí 2,098 milionu. Součet však stále ještě nedává polovinu 
příjmů na naplánované výdaje a z toho vyplývá, že abychom se dostali na to číslo 48,358 + 5,7 milionu, bude 
muset radnice docela dost pracovat. Jak? No třeba prodávat a pronajímat svůj majetek (třeba pokácet víc 
obecního lesa, což je tak trochu problém, protože na to jsou hospodářské plány), nebo dojednat vyšší nájemné za 
vodovod (což odmítne Veolie), vyšší cenu za ukládání odpadů na obecní skládce (problém, protože už tak tam 
skoro nikdo neukládá), více akcí pořádat v knihovně a muzeu, ve Spoldomě, na obecních pozemcích atd. Nebo 
ještě víc zvýšit nájemné v obecních bytech a peníze z nájmů ale nevrátit do oprav domů, ale poslat je jinam (což 
je taky problém, protože pan Smejkal už dlouho upozorňuje třeba na špatný stav elektroinstalací, které by se 
měly opravovat především z nájemného. Nebo nájemci už dlouho upozorňují na vodu ve sklepech, jejichž 
oprava bude velmi, velmi drahá.). Takže co s příjmy? Nesmí se třeba odpouštět nájmy – viz odpuštění nájmů za 
fotovoltaické elektrárny na střechách bytovek na 18 let dopředu!!! Nebo neschvalovat nízké nájemné za obecní 
majetek – viz minimální nájem za bývalou vojenskou ubytovnu za hotelem Berten. Nájem tam je, podle toho co 
jsem se dočetl v zápisech z Rady 12 000,- Kč/měsíc a nějak se tam pak bude vracet 9 000,-Kč/měsíc. Čert aby se 
v tom vyznal. Pak jsem se doslechl, že až to bude postavené, má tam být nájem za jednu místnost 6 000,- 
Kč/měsíc a těch místností je tam asi 37 nevím přesně, což znamená měsíční příjem 222 000,- Kč/měsíc. Kdo a 
proč to takto nevýhodně pro obec mohl schválit? No nájmy má na starosti Rada obce. Byla to Rada v tom 
minulém složení!!! Já pamatuji, když firma platila měsíčně z tohoto domu obci 75 000,- Kč. 
   Nebo víc pracovat v knihovně, v muzeu, na radnici, v komisích, ve službách, prostě všichni zaměstnanci 
radnice musí zvýšit výkon. Pokud to tedy jde. Nemohou být v rozpočtu řádky typu:  

5311 2111 Příjmy z poskyt. služeb         0,00 
     Nevím, co ta čísla znamenají! Možná opravdu nejde získat v té kapitole příjmy, ale už mnohokrát jsme 
upozorňovali na to, že rozpočet je nesrozumitelný a proto jsme proti tomu v opozici nehlasovali. Mnohokrát 
jsme žádali, aby byl rozpočet udělán tak, aby mu rozuměli i obyčejní lidé, ale je to čím dál tím stejné. Rada obce 
na obyčejné lidi nějak kašle.  
     No a dalším způsobem jak z toho ven, jsou dotace. Na mnoho věcí lze v ČR získat dotace. Kdo je na radnici 
odpovědný za získávání dotací? Kdo z členů Rady to má ve svém portfoliu odpovědnosti? Kdo jedná za obec 
s různými Fondy, agenturami, firmami, které s tím pomáhají? Kde jsou uloženy zápisy o takovýchto jednáních? 
Které komise o tom jednaly? Kde jsou zápisy z těchto komisí? 
      No a poslední způsob, jak se vypořádat s nízkými příjmy je snížení výdajů. Propustit lidi, přidat některým 
lidem více práce, prostě zvýšit efektivitu výkonů. Je-li přestávka na oběd 30 minut, nelze obědvat ¾ hodiny nebo 
dokonce déle. Není-li hotová práce, nelze odejít od pracovního stolu na minutu přesně. Z každé služební cesty 
musí ležet na stole zpráva ze služební cesty, aby se prokázalo, že cesta nebyla zbytečná. Odpovědní lidé 
z Radnice musejí svým spoluobčanům popsat, co tam dělají nejen před volbami a nejen na Vánoce, ale do 
každého Barňáku nebo v diskusním fóru na webu obce.  
     Neví-li vedení obce, jak se některé věci dělají, měli by vyzkoušet nové, či osvědčené lidi v komisích, kde 
pracují skoro zadarmo.  
    No a samozřejmě nikdy nesmí vzniknout na radnici takovýto doklad!!!!! 



 

 

Vznikne-li takový 
problém musí se řešit 
hned, veřejně  na 
zastupitelstvu a ne ho 
skrývat dva roky. 
Prohlašuji, že v roce 
2010 jsem, jako 
místostarosta,  nebyl 
starostou o této věci 
nikdy informován. 
Když jsem se po 
uplynulé 4 roky 
starosty ptal na dluh, 
který obec má, byl 
jsem jím zesměšňován 
a prohlašoval o mě, že 
jsem špatný ekonom. 
No já z tohoto dokladu 
vidím, že špatný 
ekonom na radnici byl 
a je i starosta. Nechat 
běžet 8-mi procentní 
úrok z tak vysoké 
částky dva (možná 
dokonce 4) roky, může 
jen velmi špatný 
ekonom. Ptal jsem se, 
tuším předloni na 
zastupitelstvu, jak byl 
úročen úvěr na 
kanalizaci a vodovod 
na Huti a bylo mi 

sděleno, že asi 1,79 %! Pan starosta mi podle tohoto papíru, který osobně podepsal, lhal. Takovéto rozhazování 
peněz samozřejmě žádný rozpočet není schopen unést. Kdyby si obec půjčila tehdy peníze v bance a dluhy 
zaplatila, ušetřili bychom. Půjčili jsme si na to až vloni v létě 22 milionů korun s úrokem 1M PRIBOR + 2,79%.  
V Alternativě jsme spočítali, že úrok z těch 16,5 milionu vznikl za tu dobu asi 5 milionů Kč (od toho je asi úvěr 
oněch 22  milionů). Opět musím jen konstatovat – čert aby se v tom vyznal! 
    Prostě rozpočet, i ve Strašicích, není žádná legrace a nemůže být předmětem informací pro dva tři zasvěcené a 
vystudované účetní, a musí být srozumitelný pro každého, zejména pro ty, co pro to zvedají ruce! Letošní 
rozpočet je opět nesrozumitelný. Starosta svolal k projednání rozpočtu finanční výbor 9.2. dopoledne a výbor se 
sešel ten den odpoledne. To je postup, se kterým nejde souhlasit a který zde byl praktikován celé minulé volební 
období. Proto máme finanční problémy.  
 
   Skauting ve Strašicích – pokračování 
č. 29 

   Ve vzpomínání na život našich oddílů 
jsme se dostali k roku 1973. Jaro toho 
roku jsme, jako obvykle, uvítali 
přespáním v jeskyni u Berounky a 
puštěním „Morany“ do proudu. Chceme-
li ale sledovat v jednom článku alespoň 
hlavní akce Táborových oddílů PO SSM 
během celého roku, musíme je popisovat 
pouze zkratkovitě a přikládat fotografie – 
pokud existují. 1. června jsme slavnostně otevřeli naši klubovnu u Padrťáku. V dalších dnech jsme 
poslali lodě po železnici do Suchdola nad Labem. A to včetně dvou kánoí, které jsme vyrobili 

 



 

 

svépomocí! Poté nastala příprava na vodácký putovní 
tábor po Lužnici k soutoku s Vltavou u Týna nad 
Vltavou, což představuje 125 km. Plavby se zúčastnilo 
19 členů na sedmi lodích od 1. 7. do 8. 7. Příjemné 
bylo setkání se oddílem Mladých rybářů ze Strašic. 
Přesto, že musíme šetřit s místem, uvedu alespoň 
posádky lodí podle kroniky: Dan, Vlastík Mikulík, 
Vlastík Šm. ml., Ant. Hlad, Mirek Dvořák, Pepa 
Tomášek, ved. Věra, Fr. Mintora, Lenka Šeflů, Eva 

uhlíků, Věra Šeflů, Eva Tomášků, Věrka 
Šmolíků ml., Jirka Dammer, Hana Dezortů, Eva 
Stuchlíků a Mirka Vlachová. Po kratší 
přestávce jsme odjížděli na „Putování krajem 
Boženy Němcové a Aloise Jiráska“. Ubytování 
jsme měli zajištěné ve škole v Červeném 
Kostelci a v turistické ubytovně v Novém 
Městě nad Metují. Naše putování proběhlo od 
24. 7. do 30.7. 1973. Zúčastnilo se nás 34 členů, 
včetně dvou vedoucích D. + V. Všude se nám 

líbilo – v Adršpašských skalách, v Náchodě, 
v Kostelci, … A nyní, bohužel, už jen zkratkovitě: 8. 
září brigáda na koupališti, 12. října u Cerhovic – 
výročí bitvy o partyzánský bunkr, 17. listopadu 
noční pochod lesem s přespáním v chatě, 
Mikulášské posezení na klubovně, 14. 12. Návštěva 
Komsomlců ze Lvova a nakonec 16. 12. – 30. 12. 

1973 krásné lyžování v Hartmanicích na 
Šumavě /díky vstřícnosti pana ředitele školy p. 
Nixbauera/. Bylo nás tam 17. Je mi trochu líto, 
že zde všude nemohu, s ohledem na omezený 
prostor tohoto měsíčníku, vypisovat jména 
všech účastníků – tenkrát většinou dětí… 

Pro březnový Barňák 2015  
Vlastimil Šmolík 

Fotografie:  
1. Pouštění „Morany“ po Berounce 
2. Vyrábění kánoe 
3. Slavnostní otevření klubovny 
4. Setkání pod hradem Dobronice  
5. Na Lužnici 
6. U pomníku Aloise Jiráska  7. Hartmanice  

 ----------------------------------------------------- 



 

 

Únor v muzeu - 3 P: Přípravy, Přednášky, Půlkulatiny 
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  Nejkratší měsíc v roce utekl opravdu jako příslovečná voda. Tak je tomu vždy, kdy je stále co dělat. Podívejme 
se tedy na uplynulý měsíc alespoň v přehledu, jakoby z opět příslovečného rychlíku. 
 
Přípravy 
  Proběhla kompletace a revize loňských darů do sbírek muzea, abychom v nejbližší době mohli zahájit jejich 
evidenci. Ptáte-li se proč, pak jsme dary sice jaksi přijali „do úschovy“, ale nezapisovali. Důvodem bylo 
nepříjemné ustanovení zákona o darovací dani. Podle ní bychom, stejně jako všechna ostatní muzea a vůbec tzv. 
neziskovky v tomto státě museli platit darovací daň. V našem případě by to dokonce znamenalo na každý jeden 
předmět, ať už je to obraz za tisíce, nebo stará kopací meruna za pár korun, nechat si vystavit na hodnotu daru 
znalecký posudek a podle něj pak daň uhradit. Postupovali jsme proto jako většina ostatních muzeí: než hradit 
neuhraditelné a dostat se tak do střetu se zákonem, raději jsme věci uložili do depozitáře a vedli si jen evidenci 
na papíře. Naštěstí, díky, novelizaci, byla tato 
povinnost díky připomínkám Asociace muzeí            
a galerií ČR pro nás zrušena. Proto také připomínají 
loňské stránky Přírůstkové knihy hodně vyklepanou 
cigaretu. Takže po únorové přípravě se v březnu 
pustíme do mravenčí práce evidence.    
  Pro město Mirošov, které se v příštím roce dožije 
úctyhodných 650 let od první písemné zprávy o své 
existenci, jsme na jeho žádost připravili obsáhlý 
námětový dokument plánu oslav. Návrh byl pojat 
maximalisticky, a tak, aby v něm bylo možné 
některé složky vypustit či modifikovat. Záleží čistě a 
jen na vůli a možnostech města. O obsahu námětu je 
z tohoto důvodu jaksi zbytečné blíže informovat. 
  Pomalu se stává již hezkou a zajímavou tradicí 
vypomáhat v regionu s přípravou stálých lokálních expozic muzejního charakteru. Máme za sebou odbornou 
pomoc při budování expozice Špejchar ve Spáleném Poříčí, vytvoření panelů pro naučnou stezku v Mirošově      
a loni expozici o kaolinu v Nevřeni či workshopy věnované  místním expozicím v Chocenickém Újezdě a 
Pteníně. Nikterak se tomu nebráníme. Kromě nesporné prestiže muzea to pro nás znamená i určitý příspěvek do 
strašického obecního rozpočtu, z něhož jsme, kromě získaných grantů financovaní Letos se na nás obrátila obec 
Břežany (okr. Rakovník, dříve Kralovicko na severním Plzeňsku) s žádostí o vytvoření expozice místní tradice 
báňské činnosti, rudních dolů pracujících kdysi pro Metternichovy železárny v Plasích. Obec Břežany si opravila 
starý nevyužívaný špýchar a v něm chce kromě plochy pro kulturní akce a výstavy i expozici místní historie. 
Připravili jsme pro uvedené zadání návrh dioramatu ústí štoly železorudného dolu s figurinou horníka 
v dobovém oblečení s nářadím i dva panely věnované geologii a báňské historii místa. Námět je již odevzdán, po 
jeho přijetí se urychleně pustíme do tvorby libreta i vlastní realizace. 
 
Přednášky 
V půli února se M. Lang zúčastnil společenské akce 
„Odpoledne s kaolinem“ v Nevřeni, kde přednesl 
přednášku „Proč bydlí kaolin v Nevřeni?“ o místním 
kaolinovém ložisku a historii jeho dobývání. Kromě 
toho pak byla část odpoledne věnovaná speleologii      
a mapování nevřeňského dolu. Akce byla hojně 
navštívená (asi stovka posluchačů) a potěšila slova 
nevřeňské paní starostky Š. Bejčkové, že „o nevřeňský 
kaolin je stejný zájem jako o koncerty Ivana Mládka a 
Petry Černocké“…  
  19. 2. přednesl přednášku „Strašice v době barokní“ 
Tomáš Makaj. Posluchači měli možnost se seznámit se 
strašickou hutnickou minulostí, zlými dobami 
třicetileté války, smutně proslulými postavami jakou 
byl kupříkladu Zanettiho de Dieu.  Dále byla 
připomenuta barokní přestavba kostela sv. Vavřince či významné barokní sochy v obci. Přednášku navštívilo 
přes šedesát účastníků a zaznamenala četné kladné reakce.  



 

 

S barokem se vůbec v únoru „roztrhl pytel“. O dva dny později totiž byla stejně hojně navštívená přednáška 
Martina Langa o barokních zámcích a osudech lidí s nimi spojených, jež se uskutečnila v Městské knihovně 
v Mirošově. Byla vlastně spojená s aktem pokřtění Langovy nové knížky „Barokní zámky. Příběhy a lidské 
osudy“. Kniha vyšla nákladem MAS Aktivios se sídlem v Nezdicích v rámci programu „Venkov Plzni“ spojené 
s programovou osou „Baroko“ významné akce Plzeň – hlavní město evropské kultury 2015. Kmotrou publikace 
se stala naše senátorka, paní doc. MUDr. Milada Emmerová, CSc. 
 
Půlkulatiny 
Jak jsme již psali v minulém Barňáku, muzeum 
se letos jako celek dožívá pátých narozenin. Při 
této příležitosti proběhne výstava s prostým 
názvem: „Strašickému muzeu je pět let“. Její 
slavnostní vernisáž proběhne 12. března 2015. 
Budeme se snažit ukázat z čeho a z jakého 
stavu nemovitostí předaných armádou obci 
muzeum vzniklo, letmo se dotknout 
nejvýznamnějších momentů jeho existence a 
rovněž předvést i výhled do budoucna. 
 
 Vážený čtenáři, bylo toho v onom krátkém 
únoru samozřejmě ještě mnohem více. Mj. 
proběhla beseda o barokních zámcích 
v Českém rozhlasu Plzeň („Náš host“ 19. 2.), příprava na konferenci o CHKO Brdy v Příbrami (17. - 18. 3.), kde 
předneseme příspěvky\ věnované kulturním a montánním památkám atd. atd. K podrobnějším informacím 
bychom pomalu spotřebovali kapacitu celého Barňáku. Zkrátka, jak říkala nezapomenutelná postava 
kominického mistra (Petr Čepek) v Menclově filmu „Postřižiny“ na motivy B. Hrabala: „Musíte se víc snažit, 
pane správče!“ Tak se tedy snažíme. Přijďte se podívat do muzea, jak se nám ta snaha daří.   
    

                                                         
Muzeum St ředních Brd ve Strašicích 

Strašice 405, 338 45 Strašice 
Tel. +420 371 595 959 

+420 737 329 534 
info@muzeumstrasice.eu 

http://www.muzeumstrasice.eu 
 

Vás srde čně zve na výstavu 
 

STRAŠICKÉMU MUZEU JE PĚT LET! 
ANEB TAK JSME ZA ČÍNALI, TAK ŠEL ČAS… 

SLAVNOSTNÍ VERNISÁŽ SE KONÁ  
12. 3. 2015 v 18:00 

ve Výstavní síni muzea 
Výstava potrvá do 24. 5. 2015 

 
Muzeum má otev řeno: st ředa 13 – 17, sobota, ned ěle 10 – 12, 13 – 17 hod. 

Od 1. dubna úterý – ned ěle 10 – 12, 13 – 17 hod.  
Informace o výstavě  
„Strašickému muzeu je 5 let aneb Tak jsme začínali, tak šel čas“  
 
  22. května 2010 Muzeum Středních Brd, Strašice otevřelo poprvé své brány pro veřejnost v ucelené podobě ve 
dvou expozičních budovách, s turistickou ubytovnou, a upravenou zahradou s venkovními expozicemi. Stalo se 
tak díky ukončené druhé etapě projektu Regionálního operačního programu – ROP NUTS II – Jihozápad 
„Areál zážitkové a poznávací turistiky Střední Podbrdsko, Strašice“, z něhož byl projekt z většiny 



 

 

financován. O necelý rok dříve, 26. 9. 2009 byla veřejnosti zpřístupněná první etapa, tj. expoziční budova 
někdejší důstojnické vily v bývalých strašických kasárnách. Do r. 2013 pak areál vstoupil s třetím stavebním 
objektem, polootevřeným venkovním pavilonem s expozicí historické zemědělské techniky, který vyrostl díky 
výrazné dotaci Plzeňského kraje. 
  Přestože letos končí tzv. ochranná lhůta projektu, rozhodně to neznamená ukončení činnosti celého zařízení, jež 
je organizační složkou Obce Strašice. Naopak, má plány do budoucna, které by již letos mohly dojít částečného 
naplnění, např. otevřením další stálé expozice v budově Vily. Ani v druhé, dřevěné budově, bývalých ubikacích 
mužstva, vývoj neustrne, ale podstatně rozšíříme obrazovou galerii v hlavní chodbě expozice i na schodišti. 
Muzeum od svého prvopočátku nefunguje pouze jako stálá lokální expozice. Odborně pracuje se svou sbírkou, 
kterou neustále rozšiřuje, provádí výzkum v zájmovém území, výsledky své práce vystavuje, publikuje, 
spolupracuje s Brdskou edicí, pomáhá s tvorbou nových místních expozic atd. 
   Výstava připomene počátky muzea a celého turistického zážitkového areálu ve zchátralých budovách po 
armádě obklopených neudržovanou zahradou. Připomene projekt ROPu, ale i úsilí obce Strašice a jejího 
zastupitelstva, ale i zaměstnanců a dobrovolníků, bez nichž by zařízení nebylo tím, čím dnes je. Představí i jeho 
funkci coby jednoho ze stánků lokální i regionální kultury. Těžko už spočítat výstavy regionálních umělců, 
hlavně malířů a fotografů, ale i spolupráci na představeních ochotnických souborů, ať již divadelních nebo 
hudebních. Dotkne se i služby cestovnímu ruchu; provozuje originální ubytovnu simulující kasárenské ubikace a 
místní Infocentrum sloužící celé oblasti Středních Brd a Podbrdska. I o tom samozřejmě bude výstava 
informovat. 
  Odvedl Areál zážitkové a poznávací turistiky za pět let své existence málo, nebo dost? To už ponecháme na 
laskavém úsudku návštěvníků výstavy.        

 

 
Informace z Místní knihovny 

Maškarní pro děti  2015 

  V sobotu 7.2.2015 se zaplnil velký sál 
Společenského domu ve Strašicích spoustou 
krásných masek v podání strašických  i 
přespolních dětiček. Taneční rej doplnily 
postavičky Pejska , který slavil narozeniny , 
Červená Karkulka s Vlkem  a Pejsek                 
a Kočička. Během celého odpoledne děti  
plnily soutěže, za které dostaly sladkou 
odměnu. Přestože, náš kraj trápila chřipka, dětí 
přišlo přes 70 a nejkrásnější na tom všem bylo, 
že skoro všechny  měly masku. Celé odpoledne 
jsme si všichni užili. A už se těšíme na ostatní 
připravované akce pro děti –  RC Revue, Noc 
s Andersenem, Pálení čarodějnic, Den dětí….                                         
Petra Sládková, Eva Lexová 



 

 

Místní knihovna Strašice pořádá 

„NOC  S  ANDERSENEM“ 

V pátek  27.3.2015 od 18 hodin 

Jde o večer plný hezkého čtení a zábavy 

s přespáním v knihovně. 

Podmínkou je věk 7-12 let a přihláška  

vyplněná a podepsaná rodičem – osobní 

dohovor (přihláška k vyzvednutí v místní 

knihovně). Počet dětí omezen. 

 

            Z historie středních Brd II. 
                    Mgr. Tomáš Makaj 

 
  Rozvinutá síť drobných držav a panských sídel 
má vliv i na vznik svébytného komunikačního 
schématu, který nám doplňuje původní cesty 
vzniklé již při kolonizačních snahách ve 
13.století. Tím se dostáváme  i ke vzniku 
církevních staveb, které s nimi mají přímou 
souvislost. Takto vzniká již v druhé polovině 
13.století klášter  Zvěstování Panny Marie 
(později Svaté Dobrotivé- foto na následující 
straně), jenž byl jako první v Čechách osídlen 
Augustiniány a o něco později  zakládají 
Benediktini v centrální brdské oblasti v Baštíně 
své proboštství. Oblast středních Brd nám tak 
v polovině 14.století představuje majetkově 
rozdrobenou svébytnou krajinu, bez většího 
panovníkova vlivu. Ostatně Jan Lucemburský 
neměl přílišný zájem o vnitřní politiku a svého 
majetku se ve v oblasti středních Brd zbavoval 
bez větších skrupulí. Ke změně vnímání brdské 
krajiny dochází za panování Karla IV., který se 
snaží stabilizovat politickou a hospodářskou 
situaci v zemi. Jeho vojenská výprava v roce 1352 
směřuje do oblasti Brd a Podbrdska s tím, že 
dosáhne opět respektu u šlechtických  rodů. Jako 
záminku využívá spor Rožmberků s rakouskými 
pány na jižních hranicích království. Při této 
výpravě je zničena celá řada drobnějších hrádků 
Chlukov, Vydřiduch, centrální strašický hrad atd. 
Panovník tak opět získává kontrolu nad děním 
v brdské oblasti a zavazuje si šlechtu ke 
spolupráci. Jistě zajímavá situace je na 
rožmitálské straně, kde získává polovinu hradu 
Rožmitál darem pražské arcibiskupství založené 
Karlem IV. Tuto polovinu hradu drželi pražští arcibiskupové až do roku 1436, kdy král Zikmund zastavil 



 

 

arcibiskupskou polovinu bratřím Janovi a Václavovi Zmrzlíkům ze Svojšína. Na druhé polovině hradu vládli 
nepřetržitě dál páni z Rožmitálu. 
  Zdánlivě klidné poměry ke konci 
14.století, při kterých dochází 
k obnově a rozšiřování železářských 
provozů, je narušeno husitskými 
válkami. Právě při nich dochází 
k dobytí většiny panských sídel a 
zničení celé řady církevních areálů 
a budov. Vypálen je několikrát 
klášter ve Svaté Dobrotivé a zcela 
zničeno je při Žižkově zimním 
tažení i baštínské proboštství. Počet 
obyvatel klesá a některé oblasti se 
zcela vylidňují. Éra brdských hradů 
spojená s prospekcí v centrální části 
brdské vrchoviny je u konce. 
Některá sídla mění své majitele a 
část hutních provozů se dostává ke 
konci 16.století do rukou královské 
komory. Mezi tyto patří kupříkladu 
Dobřív a Strašice, které jsou 
zkonfiskovány roku 1594 Ladislavu Popelu z Lobkowitz císařem Rudolfem II. Naproti tomu hutě v Komárově 
zůstávají v rukou Pešíků a později přecházejí do majetku Jindřich Otty z Losu. V polovině 16.století dochází 
s rozšiřováním železářství také k nezanedbatelné změně v krajině, která je způsobena rozšířením železnorudných 
nalezišť. Jedním z  nejznámějším je důl na Jedové hoře u Komárova. První písemná zmínka o něm pochází 
z roku 1541, ale je nesporné, že se zde dolovalo již mnohem dříve. Obdobně jsou na tom během 16. století          
i Jince. Zajímavé je sledovat stav centrální oblasti Brd, kde v roce 1565 dochází k založení železářského provozu 
v lokalitě Padrť. Současně s tímto provozem jsou vybudovány Florianem Gryspekem z Gryspachu dva rozsáhlé 
rybníky, které měly také sloužit jako zásobárna vody při plavení dřeva. K tomuto ovšem během 16. století 
nedochází a tak je známo jen krátké epizodické plavení v druhé polovině 19. století.  
   Na přelomu 16. a 17. století se dostává  Brd prostřednictvím valona Jindřich Kašpara de Sarta vysokopecní 
technologie. Tímto se podstatně zefektivňuje výroba železa a litiny. Centrální brdské lesy tak slouží jako 
zdánlivě nevyčerpatelná pokladnice, produkující velké množství dřevěného uhlí na rozsáhlé hutní provozy. 
Konjunktura však netrvá dlouho, neboť je zastavena třicetiletou válkou přinášející opětovné vylidnění již tak 
málo osídlených oblastí. Některá městečka klesají na pouhé vsi, jako je tomu v případě Strašic a některá sídliště 
zcela zanikají. Důležitým dokladem pro část Brd je Seznam poddaných podle víry z roku 1651 a Berní rula 
z roku 1653. Pomocí těchto dokladů můžeme získat poměrně podrobné informace o stavu obyvatelstva 
v 17.století v Brdech a na 
Podbrdsku. Zajímavá je 
přítomnost železářských 
odborníků a zaměstnanců 
pocházejících z Francie a 
z německých zemí, kteří 
nahradili původní české 
hutníky. Jejich přítomnost byla 
způsobena právě třicetiletou 
válkou. Výraznou osobností 
byl  nájemce strašických hutí 
Matteo Zannetti de Dieu, který 
nechvalně  proslul díky zabití 
zbirožského hejtmana Linharta 
Korky z Korkyně. Později 
v 18.století je nám známo 
jméno Josefa Petra Gouviera , 
který měl na starosti také huť 
na Padrti.  
              ( pokračování příště) 
 
                                                                         Pohled na strašickou huť ( fotografie kolem roku 1890) 



 

 

                                         Strašice v proměnách času 1.část- O znaku obce 
                                                                          Mgr. Tomáš Makaj 
   V předchozích číslech časopisu Barňák jsem stručně zmínil historii obce, která je důležitá pro pochopení dění 
okolo znaku Strašic. Ty užívaly titul městečka již od roku 1349, ale velmi záhy o něj 
přišly. Z této doby se nám prokazatelně nezachovala o něm  žádná zmínka. I přesto je 
zde otevřena hypotéza pro používání rožmberské růže ve znaku městečka, kterou 
někteří badatelé považují za pravdivou. V době třicetileté války ztratily Strašice 
definitivně svá privilegia a snaha jejich obnovu v období 17. a 18. století byla marná. 
Situace se změnila v 19. století.  Na městys byly Strašice povýšeny císařem 
Františkem Josefem I. 24. února 1870. Znak jim však nebyl udělen. Strašice zřejmě 
z finančních důvodů o něj ani nepožádaly. O udělení městského znaku začali strašičtí 
jednat až v roce 1943. České zemské ústředí obcí a okresů v Praze, které bylo 
pověřeno jednáním se přiklonilo k návrhu Ing. Františka Schmidta. Tvořil jej stříbrný 
štít, v němž byla pětilistá červená růže se zelenými lístky a zlatým středem- 
příslušnost k Rožmberkům. Návrh však nebyl realizován. O padesát let později dne 
16. září 1994 byl schválen znak obce Strašice Parlamentem České republiky. Jeho 
návrh zpracoval kronikář obce Petr Prokůpek, který se společně s tehdejším starostou obce Strašice Vladimírem 
Vajnarem a členem zastupitelstva Otakarem Mikulíkem, zúčastnil slavnostního aktu převzetí dekretu z rukou 
předsedy parlamentu ČR Milana Uhdeho.              
O symbolice strašického znaku bylo napsáno v tehdejším návrhu: 
  Rožmberská červená pětilistá růže- je znakem Rožmberků a tím i rožmberského panství Zbiroh, k němuž patřily 
poddanstvím i Strašice. V kostele sv. Vavřince ve Strašicích ji lze dosud spatřit na svornících klenby presbytáře a 
zákristie. Znak rožmberské růže je tak nerozlučně spjat ze Strašicemi a lidé si přejí, aby ve znaku růže zůstala 
zachována. 
  Středověké hutnictví- je dochováno a doloženo ve starých archivech a knihách. Hutnictví symbolizuje tradice 
obce a první písemná zmínka o hutích pochází ze 14.století. Symbolem je hutnický znak. 
  Zelená barva znázorňuje brdské lesy, ve kterých se těžilo velké množství dřeva na výrobu dřevěného uhlí 
používaného při hutních procesech. Jako doplněk navrhujeme barvou zlatou (žlutou), která symbolizuje 
historický charakter obce povýšenou na město, jak tomu bylo v minulosti.                    ( pokračování příště) 

Pozvánka na bál 


